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Info z městského úřadu
"Horké léto" v Bavorově

Opravy, údržby, investice

V pondělí 2. září byl zahájen nový školní rok v 
základní i mateřské škole. Jak jsem zmínil již výše, v 
mateřské škole přibyla nová třída a zároveň se rozšířil 
i pedagogický a nepedagogický sbor. Toto bude jistě 
přínosné především pro děti. 

Základní škola vedle slavnostního přivítání 
prvňáčků v Panském domě otevřela i v letošním roce 
tzv. přípravnou třídu, kde na žáky čekala nová paní 
učitelka. 

Všem dětem, pedagogům i nepedagogickému 
personálu mateřské a základní školy přeji ať se vše 
daří a pracovnicím školní jídelny ať hrnce bublají, 
myčky myjí  a strávníkům chutná 😊 . 

Dne 28. června byla uzavřena jídelna základní 
školy a předána společnosti PROTOM Strakonice, 
s.r.o. k provedení kompletní rekonstrukce kuchyně. 
Nejenže bylo nutné zrekonstruovat veškeré 
inženýrské sítě, vzduchotechniku, obklady, dlažby a 
další nutné úpravy bylo potřeba zakoupit i nové 
gastro zařízení splňující současné normy. Vše se 
muselo stihnout za pouhé dva měsíce, tedy téměř 
šibeniční termín. Jsem moc rád, že se nakonec dílo 
díky všem zainteresovaným podařilo a 2. září usedly 
děti ke svému školnímu obědu v nové, vylepšené 
jídelně.

Na začátku prázdnin však nebyla uzavřena pouze 
školní jídelna, ale rekonstrukce a novoty se děly i v 
mateřské škole. Po dohodě s paní ředitelkou se začala 
tvořit nová – čtvrtá třída pro předškolní děti a 
zároveň se rekonstruovaly prostory pro zaměstnance 
školky a zázemí pro úklid. Zde byl nastaven ještě 
kratší termín pro zhotovení, a to do 4. srpna. Opravy 
prováděla firma pana Zdeňka Eichlera a rovněž 
dopadlo vše dobře a od 5. srpna již bylo možné 
otevřít prostory pro hlídání dětí. 

Letošní léto bylo opravdu tak trochu „horké“, ale 
věřím, že nakonec si děti užijí ať už nově vzniklou 
třídu v mateřské škole nebo novou, modernější školní 
jídelnu. 

Zahájení školního roku

Město Bavorov předalo zhotoviteli prostory pro 
výstavbu šaten a tribun se zázemím pro fotbalové 
hřiště a stavba již pěkně roste.

Zároveň byly předány zhotoviteli pozemky pro 
rekonstrukci hřiště pod školou. Zde se prováděly 
především zemní práce. 

V pátek 13. září byla zjištěna havárie na 
vodovodním potrubí mezi vrty a úpravnou vody. Tato 
havárie se podařila ze strany zaměstnanců společnosti 
ČEVAK a.s. včas odstranit, aniž by to omezilo 
dodávku vody v Bavorově.

Na čističku odpadních vod v Bavorově musela být 
zakoupena dvě nová čerpadla, jelikož ta původní již 
dosloužila.

V průběhu rekonstrukce prostor v mateřské škole 
byla zjištěna havárie na kanalizaci. Tuto havárii 
odstranili zaměstnanci T.S. Bavorov s.r.o.

Závada na vodovodní přípojce se vyskytla v 
základní škole, a to mezi školní jídelnou a toaletami u 
vchodu do jídelny. Dané se podařilo, pod vedením 
paní ředitelky, odstranit.  

Po vydatných deštích se na bavorovském hřbitově 
zhroutila část zdi. Zbytek zdi je nutné nechat prověřit 
statikem a po stanovení postupu bude zeď opravena. 
Na opravu či pravděpodobně výstavbu celé nové zdi 
se budeme snažit zjistit a využít možnost čerpání 
dotace, protože se bude jednat o finančně náročnou 
akci. 

K zadnímu vchodu do kulturního domu byla nově 
naistalována venkovní vrata. 

V prvním patře městského úřadu došlo ke 
kompletní rekonstrukci zasedací místnosti. Prvním 
jednáním, které se zde uskutečnilo, bylo veřejné 
zasedání zastupitelstva.

Byla dokončena fasáda zdi Panského domu v 
Panské uličce. Tím došlo k dokončení fasády celého 
komplexu Panského domu a hospodářské budovy 
Panského domu z venkovní strany.

Byly opraveny a natřeny herní prvky na dětském 
hřišti na sídlišti. 

Na hradě Helfenburk byly postaveny nové suché 
toalety. Jen pro zajímavost  - Helfenburk jste mohli 
vidět v televizi v jednom z dílů pořadu „Kluci v akci“. 
Na hradě se totiž vařily pokrmy z vítězných 
regionálních potravin Jihočeského kraje.

Opravy, údržby, investice



 3 říjen 2024

 Z 
MĚSTSKÉ
HO ÚŘADU

Info z městského úřadu
Povodně

Malý příběh se šťastným koncem

V polovině září 2024 postihly skoro celou Českou republiku povodně. V našem městě byla zasažena lokalita Na 
Drahách, a to především v místech za rozvodněným Bavorovským potokem. Díky rychlé evakuaci obyvatel z 
postižené oblasti Jednotkou sboru dobrovolných hasičů Bavorov bylo ochráněno jejich zdraví a díky dobré 
manipulaci hrázných na Husinecké přehradě nakonec nedošlo ani k velkým škodám na majetku. Děkuji všem, kteří 
se podíleli na záchranných či dalších činnostech spojených s touto událostí, a to členům JSDH Bavorov, SDH 
Čichtice, zaměstnancům městského úřadu a dalším dobrovolníkům. Při držení pohotovosti na hasičárně nás 
navštívil i hejtman Jihočeského kraje MUDr. Martin Kuba. 

Ing. Petr Šafránek - starosta

Léto je za námi a my bychom se s Vámi rádi podělili o sílu mateřské lásky.

Jednoho pondělního odpoledne objevili zaměstnanci úřadu spadlé rozbité hnízdo. V rohu u úřadu se choulila 
čtyři mladá již lehce opeřená mláďata jiřičky obecné, jejichž osud nám nebyl lhostejný. „Za zkoušku se přece nic 
nedá“. Z košíku na ovoce jsme společně vytvořili provizorní hnízdo, které jsme umístili na parapet okna u pana 
starosty, rodičům vytvořili otvor a čekali na zázrak. 

Druhý den jsme v obavách, že budou mláďata již uhynulá, zvědavě nakoukli do soukromí našich „miminek“. 
Všechna byla živá a čilá. O to víc jsme byli potěšeni, když jsme zanedlouho byli svědky krmení „dravé zvěře“.  A jak 
to u opeřenců bývá po necelých čtrnácti dnech opustila mláďata hnízdo. Samozřejmě se nám stýská, ale hřeje nás 
pocit záchrany čtyř živých tvorečků. 

Zaměstnankyně MěU, foto Michaela Svobodová
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Knihovna

Milí čtenáři z Bavorova a okolí, léto se nám přehouplo v „babí“ a nám nezbývá než si vážit každého dne, který 
nás ještě zahřeje nejen na duši.

Na podzim i na zimu mám pro Vás připravených pár programů. Můžete se těšit na besedu s panem Voldřichem 
ze Stach, který nám rád popovídá o osudech šumavských lidí, ale třeba i o tajemných místech na Šumavě. Další 
besedu nám přislíbila paní Vojíková, která se svými dětmi podnikla kus poutní cesty do Santiaga de Compostela a 
ráda se podělí o své zážitky, a to nejen ona, ale i děti.

Před Vánoci budete moci s dětmi jedno odpoledne až do večera strávit v naší knihovně a vyrobit si hrneček či jiný 
dárek. Může se Vám i dětem hodit jako milé překvapení pod stromeček. Nebude chybět ani malé občerstvení.

Nezapomínám ani na program pro školy. Mateřinka má čtení s pravidelností, a to v pondělí po obědě a já tímto 
opět moc děkuji za výpomoc paní Ilonce Kovaříkové, která chodí číst těm nejmenším.

Novinky z naší knihovny

Surmanová, Kateřina – Šepot z lesa

Mezi stromy číhá zlo… Před dvaceti lety v hlubokých lesích Orlických hor beze stopy 
zmizel jeho nejlepší kamarád. Teď se investigativní novinář Petr vrací do rodné vesnice, aby se 
vyrovnal s rozvodem a dal dohromady dům, který zdědil po matce. Z hlubin minulosti se 
vynořují nejen staří známí, ale i děsivé vzpomínky. Navíc zjistí, že kamarád nebyl ani zdaleka 
jediným, kdo se v okolí ztratil. Začne na vlastní pěst pátrat po tom, kdo – nebo co – za 
zmizeními stojí.

Vondruška, Vlastimil – Ďáblův sluha

Na královského prokurátora a správce severních Čech Oldřicha z Chlumu se soukromě 
obrátí o pomoc mocný jihočeský velmož Oldřich z Hradce. Na jeho panství se totiž začaly dít 
věci, které jsou nejen proti lidskému rozumu, ale i proti křesťanské víře. Došlo také k 
nevysvětlitelné vraždě, jejíž obětí se stal jeho otec Vítek. Zdá se, že nitky zla sahají až za 
hranice Českého království...

Hart, Emilia – Divé ženy

KATE, 2019 Kate se za sebou rozhodla všechno nechat a prchnout z Londýna do domku v 
Cumbrii, který zdědila po své pratetě. Netuší však, že dům ve svých útrobách už od dob honů 
na čarodějnice v 17. století ukrývá nečekané tajemství. VIOLET, 1942 Violet raději sbírá brouky 
a šplhá po stromech, než aby si nechala vštěpovat, jak se má správně chovat mladá dáma. Až 
do chvíle, než jí řada šokujících událostí navždycky změní život. ALTHA, 1619 Altha je 
souzena za čarodějnictví a za vraždu místního statkáře. Její ve vsi všeobecně známé, 
nepřirozené spojení s přírodou a zvířaty představuje hrozbu, kterou je třeba  jednou provždy 
vymazat z povrchu světa. Divé ženy však patří do přírody. A nelze je zkrotit...
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Knihovna
                             Novinky z naší knihovny

Graham, Lily – Poslední restaurace v Paříži

Historický román Lily Graham přináší svědectví o lidech, kteří vytrvali až do konce, a i v 
těžkých dobách v sobě dokázali najít sílu k boji proti nepříteli na všech frontách. Zatímco v 
nacisty okupované Paříži trpí místní hladem a strádáním, ozývá se z oken jedné restaurace 
hudba a smích. Její majitelka Marianne zde vaří pro nacistické důstojníky a sklízí jejich obdiv a 
pochvalu. S vytrvalým úsměvem na tváři připravuje zdravá jídla z Provence a nikdo by 
neuhodl, jakou hlubokou nenávist skrývá ve svém srdci…

Hooverová, Colleen – Příliš pozdě

Udělala by cokoliv, aby zajistila bezpečí svým milovaným. Sloan je uvězněná ve vztahu s 
Asou Jacksonem, nevypočitatelným drogovým dealerem, a zdá se, že nemá šanci se z něj 
vymanit. Cítí se spíš jako jeho majetek než jako člověk. Opustit ho však nemůže, protože platí 
výdaje za péči o jejího nemocného mladšího bratra. Když se Sloan jednoho dne seznámí s 
agentem Carterem, zajiskří to mezi nimi. Jenže jestli se to dozví Asa, zabije ho. A Asa Jackson 
bývá vždycky o krok napřed.

Výstava Malé světy - domečky pro panenky, modely a další drobnosti, sesbírané za více než čtyřicet let paní Gil 
Bomber vystavované v místnosti naproti městské knihovně, bude vyjma adventních a jarních trhů v Bavorově po 
dobu zimních a jarních měsíců uzavřena.

Děkujeme, že jste nás navštívili!

Doufáme, že v polovině června opět otevřeme na letní sezónu 2025.

V případě Vašeho zájmu a našich možností je možné domluvit návštěvu mimo sezónu, zejména se skupinou. 
Můžete mě kontaktovat na telefonním čísle 608 233 310 nebo písemně na e-mailové adrese gilbomber@gmail.com.

Malé světy
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Slavnostní vítání prvňáčků

V pondělí 2. září 2024 se v obřadní síni Panského domu uskutečnilo slavnostní přivítání nových prvňáčků. Tento 
významný den plný radosti, očekávání a nových začátků, zahájil nejen školní rok, ale také obrazně otevřel cestu k 
novému dobrodružství ve světě vzdělávání pro naše nejmladší školáky.

Symbolické předání předškoláků za účasti ředitelky mateřské školy Marie Jandové započala přivítáním Hana 
Bendová, kulturní referentka města. Starosta města Petr Šafránek uvítal všechny přítomné slavnostním proslovem a 
zároveň žákům představil třídní učitelku Renatu Fencovou a asistentku Adélu Louženskou společně s hlavní 
vychovatelkou Eliškou Dudovou. Prvňáčky také krátkou básničkou přivítaly starší spolužačky z druhého ročníku. 
Pan starosta s úsměvem a podáním ruky jednotlivým školáčkům předal dárek v podobě pamětní knihy.

Po společném focení v zahradě Panského domu se prvňáčci přesunuli do své třídy ve škole, kde jim bylo 
představeno školní prostředí, rozdány učební pomůcky a na lavicích na ně čekala další pozornost.

Rodiče hrdě sledovali své malé školáky, kteří úspěšně zvládli svůj první školní den. Ten už je za námi, ale nové 
dobrodružství teprve začíná.

Všem prvňáčkům přejeme, aby jejich školní léta byla naplněna radostí, zvědavostí a úspěchy. Ať je pro ně 
Základní škola Bavorov místem, kde budou růst nejen v oblasti vědomostí, ale i jako osobnosti.

Olga Mrázová (foto – autor článku)
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Základní škola

Na svůj první školní den se 2. září těšilo 25 prvňáčků, kteří jej slavnostně zahájili jako tradičně v Panském domě. 
Svůj první den ve škole prožily i děti nastupující do naší přípravné třídy základní školy, na které netrpělivě čekala 
nová paní učitelka.

Na všechny děti v novém školním roce čekalo překvapení. První školní den startoval plný provoz ve zbrusu 
nové kuchyni. Kuchyně školní jídelny i s jejím zázemím prošla velkou rekonstrukcí a byla zařízena novým 
moderním vybavením. Firma Protom Strakonice a jejich subdodavatelé díky svému pracovnímu nasazení společně 
zvládli takový velký kus práce za dva měsíce letních prázdnin. Velkou zásluhu na včasném otevření mají i naši 
provozní zaměstnanci, kteří se poslední prázdninové dny podíleli na finálních pracích. V kuchyni teď naše paní 
kuchařky vaří v novém. Děti ale asi více než nové konvektomaty, nové myčky nádobí, nové nerezové pracovní 
plochy apod. nadchl nový, některým doposud neznámý, způsob výdeje z výdejního pultu na tácech přímo v 
jídelně.

Rekonstrukce, jíž investorem bylo Město Bavorov, se opravdu povedla. Děkujeme vedení města a zastupitelům 
za uvolnění prostředků a všem, kteří se na rekonstrukci podíleli, za jejich čas, který tomu v průběhu věnovali.

A co na pro naše děti v tomto školním roce chytáme? Pro přípravku, prvňáčky, a i ostatní třídy tradiční akce ve 
škole i mimo ni, řadu exkurzí, programů ve škole, programů Dřípatky, Mevpisu, návštěvu kina, divadla, soutěže, 
kurzy, návštěvu partnerské školy v Libenau, oblastní kolo branné soutěže AČR, apod. To, co bude děti bavit a těšit a 
budou moci tak rozšiřovat a uplatňovat svoje dovednosti, znalosti, zkoušet nové věci a radovat se z nových zážitků.

Žáci naší školy mohou také přímo v areálu školy využít docházky do Základní umělecké školy na některý z 
oborů, které ZUŠ Vodňany nabízí ve své pobočce v Bavorově. Mladší žáci mohou docházet do kroužků nabízených 
DDM Vodňany, účastnit se výuky náboženství, nebo si přijít zazpívat do dětského pěveckého sboru.

Dění v naší škole sledovat na webových stránkách školy www.zsbavorov.cz.

Na základě jednání s PČR a rozhodnutí je před areálem školy umístěna platná zákazová značka Zákaz vjezdu 
všech vozidel v obou směrech. Dodatková tabulka povoluje vjezd pouze dopravní obsluze.

Dopravní obsluhou se rozumí vozidla zajišťující zásobování nebo lékařské, opravárenské, údržbářské, 
komunální a podobné služby, vozidla přepravující osobu těžce zdravotně postiženou, vozidla taxislužby a vozidla, 
jejichž řidiči, provozovatelé nebo přepravované osoby mají v místech za příslušnou značkou bydliště, ubytování, 
sídlo nebo nemovitost. Pro všechna ostatní vozidla zákazová značka platí.

Řidiči, kteří nerespektují platnou značku, nejen že se svým vjezdem do tohoto prostoru dopouští přestupku, ale 
svým vjezdem, parkováním, a ještě případně parkováním i přímo před vjezdovou bránou v době provozu školy 
komplikují zásobování a služby, a v době, kdy začíná a končí výuka a před školou se pohybují děti ohrožují leckdy i 
je samotné. Žádám Vás tedy o respektování dopravního značení. Děkuji za pochopení.

Do nového školního roku 2024/2025 přeji všem učitelům, aby měli dostatek optimismu, sil a empatie děti 
provázet a aby jim jejich práce přinášela radost. 

Všem dětem přeji, aby byl celý školní rok plný poznávání a přátelství. Našim nejmladším dětem z přípravné 
třídy a našim prvňáčkům přeji, aby se pro ně škola stala radostným a podnětným místem, kam se budou těšit. 
Našim nejstarším žákům, deváťákům, přeji, aby zvládli napnout všechny své síly a zodpovědně se připravili na 
přechod do další studijních let a pro výběr další cesty měli šťastnou ruku.

  Jana Sedláčková

Nový školní rok

Přání

Zákaz vjezdu před areálem školy
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Základní škola
Fotografie školní jídelny
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V letních měsících bylo v naší mateřské škole rušno. O prázdninách byl přerušen provoz Mateřské školy po 
dobu obou letních měsíců, důvodem byla oprava a rekonstrukce MŠ a také uzavření Školní jídelny ZŠ Bavorov, 
která nám zajišťuje stravu. Proto po dobu nezbytně nutnou a to od 5. 8. – 31. 8. 2024 byla v MŠ tzv. hlídací služba, 
která toto omezení částečně kompenzovala, děkuji proto rodičům za jejich veřejnou i neveřejnou podporu v této 
nelehké situaci. 

Po dohodě se zřizovatelem byla zřízena čtvrtá třída v prostorách staré budovy. Tyto opravy zajišťovala firma 
pana Zdeňka Eichlera z Volyně a tímto bych mu chtěla velmi poděkovat za provedení prací i ochotu nám v našich 
požadavcích vyhovět.  

Jen pro zajímavost bych chtěla zmínit, že původní budova Mateřské školy Bavorov byla postavena v roce 1936, 
plnila funkci mateřské školy i jeslí a nějakou dobu fungovala také jako Městská knihovna. Poté, co se knihovna 
přestěhovala, byly prostory částečně zrekonstruovány a byla zde ložnice pro děti a tělocvična. V letošním roce došlo 
na velkou opravu těchto prostor a byla zřízena další třída. Byla provedena elektroinstalace, pokládka nových 
podlahových krytin, proběhly zednické práce a výmalba. Třída byla vybavena novým nábytkem i hračkami. 
Problematickou částí opravy byla rekonstrukce WC pro personál, kdy se po odborném zhlédnutí firmou Čevak 
zjistilo, že kanalizace je nefunkční a muselo dojít k novému napojení WC do městské kanalizace. Proběhly tak 
nečekané výkopové práce, které byly provedeny velice rychle. Děkujeme za to, Technickým službám Bavorov. 

Částečnou opravou a rekonstrukcí prošla i nová budova, která byla k původní přistavěna v roce 1976, i když se v 
této budově zrekonstruovaly třídy a sociální zázemí pro děti, zázemí pro pedagogy bylo ve stavu původním. Se 
zřizovatelem jsme se dohodli i na této opravě. Nebylo to zrovna lehké, protože při opravě se zjistilo, že rozvody 
vody jsou v havarijním stavu, proto bylo potřeba je vyměnit a nebylo to zrovna jednoduché. I přes různé 
komplikace se vše nakonec stihlo v řádném termínu, byly opraveny sociální zařízení pro pedagogy a šatny, které 
byly vybaveny novým nábytkem. Také došlo na opravu technické místnosti pro provoz školky. 

Mateřská škola
Zřízení čtvrté třídy

Rekonstrukcí prošlo i sociální zařízení pro 
děti tzv. venkovní WC, které bylo vybaveno 
vhodnými WC pro děti, umyvadly, bateriemi a 
ro z v e s e l u j í h o o b k l a d y s e z n á mým i 
postavičkami králíky z klobouku Bobem a 
Bobkem. Děti tak mají k dispozici nejen 
krásnou novou třídu i šatnu. Ráda bych 
zmínila, že třída plní účel, kde si děti zpříjemní 
povinnou předškolní docházku, věřím, že se 
jim bude dobře na školu připravovat a že jim v 
novém prostředí bude dařit. 

Musím dodat, že v letošním roce máme 
hodně předškoláků, takže část plní předškolní 
docházku i v 1. třídě dole v nové budově, kde 
jsou společně se staršími dětmi. Ostatní děti 
jsou v dalších dvou třídách v heterogenních 
třídách ve věku od dvou do čtyř až pěti let. 
Velmi příjemným faktem je, že počet dětí v 
jednotlivých třídách se zmenšil, takže práce je 
mnohem pohodovější a vznikl prostor pro větší 
individuální přístup, než v předchozích letech. 
Počet dětí na třídu je v rozmezí 18 – 20. Dříve 
byl limit tříd 24 - 28 dětí na třídu. pokračování na další straně
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Mateřská škola

Vlasy jí voní po heřmánku
v ruce jí svazek klíčů zvoní
blůzka je střecha svatostánku
a já mám oči jenom pro ni

„Račte si obout papuče!“
Průvodkyně má krásné nohy
vklouznout tak do mé náruče…
šeptám jak z návštěvníků mnohý

Hrady a zámky se v hlavě melou
Z věží hned do hodovních síní
Však tuhle prohlídku chci celou
– jdu do ložnice s průvodkyní

Tím, že jsme otevřeli další třídu, přišly změny i v nové personální posile 
našeho kolektivu MŠ. Přibyly nové paní učitelky a také provozní pomoc. 
Také nastaly změny, co se týče rozdělení dětí do tříd, věřím, že všechny děti i 
rodiče jsou spokojení, individuálně jsem se snažila na některé problémy 
reagovat a doufám, že ke spokojenosti všech.

Nový školní rok 2024/2025 nám začal v ovzduší velkých změn, které 
jsme myslím zvládli. Čeká nás tak nový rok plný očekávání, akcí a 
dobrodružství. Ráda bych pokračovala směrem, kdy se někam podíváme – 
vzdělávací výlety a programy (SDH Bavorov, Sladovna, Mevpis, spolupráce 
s MAS Vodňany, Muzeum PT, Plavecký stadion Prachatice atd.), kdy se 
někdo podívá k nám (spolupráce s Téměř divadelní společností, spolupráce 
se zdejší knihovnou a také paní Ilonkou Kovaříkovou, Výukové programy – 
nejen F. Kett Prachatice a Mevpis, spolupráce s klinickým logopedem, s PPP 
Strakonice, tradičně fotografování dětí, spolupráce s MAS Vodňany). 

Také se těšíme na spolupráci se ZŠ Bavorov, se kterou máme společný plán spolupráce a setkávání. V září nás 
čeká tradiční společná Šipkovaná, při které se setkají noví prvňáčci se svými kamarády z MŠ.

Velkou oporou je pro naši školku zřizovatel Město Bavorov, tímto bych chtěla poděkovat panu starostovi Petrovi 
Šafránkovi a místostarostce Mirce Podlahové za jejich podporu, ochotu naslouchat a vyhovět, také děkuji Radě 
města Bavorov, protože bez nich by to nešlo. Velmi oceňuji spolupráci s Krajským úřadem v ČB s odborem školství a 
KHS Strakonice s MUDr. M. Chvalovou.

Aktuální informace o akcích, o tom, co se v MŠ Bavorov děje najdete na www.msbavorov.cz, také na nástěnkách 
v prostorách MŠ.  V případě dotazů se neváhejte obrátit na vedení školy: 383 390 337 nebo na vyučující jednotlivých 
tříd. Kontakty uvedeny na webu.

Za Mateřskou školu Bavorov Vám přeje krásný podzim Mgr. Marie Jandová, ředitelka

Ohlédnutí Františka Novotného
Z prázdninových cest je už jen ohlédnutí. A copak nám asi uvízlo v paměti z těch navštívených hradů a zámků? 

Dokážete vyjmenovat letopočty a jména všech majitelů?  Myslím, že vás spíš zamrazí, že byste museli trávit léta o 
chlebu a vodě v hradním vězení, nebo vás zaujmou tři zajíci na Kratochvíli, kteří mají dohromady tři uši a žádnému 
ani jedno nechybí. Zkuste tam na stropě, objevit tuhle oblíbenou renesanční hříčku.  Poctivě přiznávám, že nejsa 
historikem, jsem na tom podobně jako vy.

A tímhle mečem máchal kat
kdo se ho dotkne se s ním shledá
jenom se račte klidně ptát
Pročpak jste paní náhle bledá?“

Tak klopýtáme historií
Padají mosty jména data
a ze všech dojmů co v nás žijí
je vůně vlasů rozevlátá

Na zámku - F. Novotný z knihy Tichá vůně slov

„Zde původní postel s nebesy
kde spaly dámy v polosedě
by nepřišly o své účesy

Zde kost, co zbyla po obědě

Zde hradní pán tajnými vrátky
chodíval v noci za komornou
však jednou nevrátil se zpátky
spletl si dvířka s hladomornou
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Vernisáž výstavy malířky Lydie Šenkýř Brandýsové

 Okamžiky

Ve čtvrtek 18. července se konala v muzeu Panského domu v Bavorově vernisáž malířky Lydie Šenkýř 
Brandýsové, která je známá nejen jako malířka, ale také kartářka a numeroložka.  Její práce přitahuje mnoho lidí, 
kteří se zajímají o umění i esoteriku. Technika enkaustiky, tedy malování horkým voskem, jež autorka používá, je 
velmi unikátní.  

Lydie Šenkýř Brandýsová je opravdu talentovaná umělkyně. Nejenže kreslí, ale zároveň píše básně ke svým 
obrazům, což jim dodává další rozměr a hloubku. Její tvorba je kombinací vizuálního a literárního umění, které 
může být velmi inspirativní.

O hudební doprovod se postarala studentka Zita Klímová ze Strunkovic nad Blanicí.

A nakonec je vždycky radost slyšet, že se návštěvníkům tato akce líbila.

  autor článku – Hana Bendová, foto – Lydie Šenkýř Brandýsová
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Utajené dějiny města Bavorova

Dám dělovou ránu, bum, bum, bum….Přesně tak vyhrožuje v jedné písničce Karel Gott své partnerce. Touha 
většiny kluků po dělové ráně však byla zpravidla bez vazby na jakékoliv výhrůžky či přímé akty násilí. Nevím, jak 
to bylo ve středověku, kusé zprávy o klukovských pyrotechnických experimentech mám až z devatenáctého století. 
Otec Charlese Darwina spílal svému synovi: „Zajímá tě jen samé bouchání a střílení krys. Nejsi k ničemu. Budeš 
hanbou celé rodiny.“ Náš hudební skladatel Bedřich Smetana si jako kluk způsobil při manipulaci s výbušninou 
těžké zranění obličeje. Následky jej provázely po celý život a měly velký podíl na pozdější ztrátě sluchu. V minulém 
století případů dětských zranění výbušninami výrazně přibylo. Vzpomínám si na učitele hudby, který sem odkudsi 
dojížděl. Ten při manipulaci s výbušninou přišel o zrak.

 Od poloviny šedesátých let jsme mi kluci, co jsme spolu chodili, ochotně postupně přebírali „pyrotechnickou 
štafetu“ od starších kluků. Ti z této aktivity nevyšli úplně levně. Jeden přišel o větší část prstů na ruce, jiný zase 
utrpěl hlubokou tržnou ránu na dlani. Většinou jsme začínali klíči. Vzali jsme dutý klíč, do dutiny nastrouhali 
hlavičky od zápalek, utěsnili hřebíkem, a pak s tím udeřili o tvrdou podložku. Následný výbuch provázel efektní 
plamen. Vyšší stupeň byly různé typy „bouchacích kuliček“. Další metoda s mnohostranným využitím používala 
směs Travexu a cukru. Travex byl herbicid, chemicky šlo o chlorečnan sodný. Určitý problém byl správný poměr 
jednotlivých složek. Používala se metoda pokusu a omylu. Jeden úspěšný pokus mi částečně zdemoloval zařízení 
dílny a strhl z hlavy ochranný štít. Naštěstí jsem měl na očích ještě motocyklové brýle. Leknutím jsem ale zapomněl 
správný poměr, a tak se začalo znovu.

V polovině šedesátých let bylo na našem území veliké mezinárodní vojenské cvičení s názvem „Akce Vltava“. 
Projíždějící vojáky jsme měli v merku“ a pokud někde zastavili, byli jsme u nich. Skupina bulharských vojáků se 
zastavila v lesíku u ostré zatáčky nad jahodovou plantáží, tam rozdělali oheň z balíků slámy a do toho naházeli 
slepé náboje. Oheň, ale hořel špatně, jen sem tam něco bouchlo. Sotva vojáci odjeli, byli jsme na místě my kluci. 
Odnášeli jsme si pak domů plné tašky cvičných nábojů. Obrovské bohatství!!!! Náboj jste zabalili do parafinového 
papíru z umělých hřbitovních kytic, zapálili, odhodili a vyčkali na výbuch.

Jak jsem napsal v jednom z předchozích dílů, bylo naší velkou vášní budování různých podzemních úkrytů. Na 
pahorku nad Útěšovem jsme při kopání narazili na skálu. I rozhodl jsem se, že skálu odstřelím. Za tímto účelem 
jsem vyrobil trhavinu ze směsi ledku amonného (běžné hnojivo) a motorové nafty. Zkusmo jsem naplnil kilovou 
plechovku od barvy. Řádně jsem se na pokus ustrojil. Mou hlavu zdobila vojenská přílba (po Němcích), do kapsy 
jsem strčil rozbušku s kusem zápalnice (po Němcích), za opasek (po Američanech) jsem zasunul rezatý revolver 
(čert ví po kom). Slavnostně jsem vykročil do lomu Homole. Zasunul jsem do rozbušky zápalnici, stisknutím a mezi 
zuby ji tam zajistil. Věděl jsem, že jde o životu nebezpečný manévr. Však také na našem hřbitově odpočívá 
střelmistr, který zemřel při neopatrném zacházení s rozbuškou. Na soudním nám během studií ukazovali dalšího 
střelmistra, který tímto způsobem spáchal sebevraždu. Jenže předtím běžel nějaký válečný film, kde hlavní hrdina 
rovněž stiskl rozbušku zuby a nic se mu nestalo. Zalehl jsem asi čtyři metry od nálože. Následný výbuch měl zhruba 
sílu ručního granátu, do přílby mne udeřily drobné kamínky, v místě výbuchu byl mělký kráter, z plechovky jsem 
nenašel nic. Povzbuzen úspěchem jsem rychle vyrobil celé desetilitrové vědro trhaviny a znovu se vydal na Homoli. 
Jaké však bylo mé zklamání! Rozbuška tentokrát selhala, místo očekávaného výbuchu se ozval jen jakýsi „pšouk“. 
Trhavina se rozptýlila po okolí a pomalu prohořívala s množstvím dráždivého kouře. Další rozbušku jsem už neměl. 
Nezbylo mi tedy nic jiného než se věnovat jiným aktivitám. 

Dám dělovou ránu…(aneb čest a sláva pyrotechnikům)
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Český zahrádkářský svaz

O letošní pouti jsme připravili pro všechny návštěvníky stánek, kde jsme nabízeli zajímavou dekoraci, ale i 
“ Štěstí z Bavorova“ v podobě zelené rostlinky s modrým kvítkem – Commelina diffuza.  

Pro děti jsme si přichystali malování na asfalt. Tématem bylo „Namaluj květinu“ a malířskými potřebami 
obyčejné barevné křídy. Všechny děti byly odměněny sladkostí. Nechyběly ani balónky ve tvaru kytiček a věříme, 
že udělaly radost.

Děkujeme všem, kteří se u našeho stánku zastavili a podpořili nákupem činnost zahrádkářského svazu.
  

       Mgr. Ivana Ondrišová (foto auto článku)

Po mnoha letech jsem nastoupil jako lékař na štáb brigády Pohraniční stráže. Jednou mne při dvoudenním vojen-
ském cvičení v lese pozval ženijní náčelník na kus řeči. Po chvíli se dostavili i někteří jeho podřízení. I vyprávěl 
jsemjim tento příběh. Napřed  se  smáli,  pak je ale smích  přešel a někteří  si mne pátravě prohlíželi. Na konci mého 
vyprávění se ženijní náčelník chytil za hlavu a pravil mi: „Doktore, ty vole, měl jsi štěstí. Pokud by ten kýbl 
explodoval, tak by tě to roztrhalo na cucky“. 

Za nějakou dobu jsem dělal povinné roční preventivní prohlídky vojáků z povolání, chlapi z ženijního oddělení 
se chovali divně, připadali mi jako zakřiknutí. Vrtalo mi to hlavou. Pak jsem potkal na nádvoří kasáren soudružku 
sekretářku od ženistů. Tenkrát to bylo všude samý soudruh nebo soudružka, v ozbrojených silách stoprocentně, v 
civilu s převahou. „Ženská,“ oslovil jsem soudružku: „co je s těmi vašimi chlapy? Že vy je šikanujete? Přiznejte se 
dobrovolně, budete mít polehčující okolnost.“ Soudružka zrudla, rychle se ale vzpamatovala a odsekla mi: 
„Soudruhu štábní lékaři, od té doby, co jste jim tam v lese vyprávěl ty vaše kraviny, se vás někteří bojí.“……..

Pokračování příště.                                                                                                                                 MUDr.Otakar Stiebler

Na bavorovské pouti
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Nedělní pouťové posezení
V zahradě Panského domu

Bavorovská pouť je vždy plná zábavy a tradic. Letos se konala o víkendu 17. - 18. srpna a nabídla pestrý 
program.  Nedělní dopoledne si užili příznivci dechovky s Malou dechovou hudbou „Doubravanka“, zatímco 
odpoledne návštěvníkům zpříjemnila svým vystoupením hudební skupina „Obzor“ z Českých Budějovic.

Hana Bendová  (foto autor článku)

TJ Sokol Bavorov
Fotbalový příměstský tábor 

V týdnu od 19. do 23. srpna se na fotbalovém příměstském táboře sešlo dvacet Sokolíků. Trénovali, hráli fotbal, 
chytali bubliny, pouštěli lodičky, soutěžili, běhali, výletovali, oživovali "Andulu", stavěli domečky pro šumavské 
skřítky... Za trénování a pomoc děkujeme klukům Jirkovi Fundů, Lukášovi Coufalů, Rosťovi Tomků, Vlaďovi Kubů 
a Pepčovi Blažíčků. Za kontrolu čistých rukou, kurz zdravovědy, pomoc na výletě do Areálu lesních her v 
Prachaticích a pomoc s donáškou pizzy děkujeme Markét Kubů. Městu Bavorov děkujeme za zapůjčení kulturního 
domu při nepříznivém počasí, které nás stihlo hned první den.  Snad si to Sokolíci (malí i velcí) užili a příští rok 
třeba zase na viděnou. Vlaďka Blažíčková a trenérka Peťa Bělecká                                                   

(foto Vlaďka Blažíčková) 
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SDH Bavorov
Z činnosti mladých hasičů 

    V lednu jsme se začali připravovat na plnění odborností. Vybrali jsme si v oddíle 
zástupce, kteří své znalosti předvedli zástupcům ORM. 24.února ve Vodňanech v 
hasičské zbrojnici získali odbornost Strojníka Zuzka Kojanová, Petra Trendová, 
Amálka Blažíčková, Anežka Beránková, Nela Bělecká a Jaroslav Pekař. Odbornost 
Preventista získala Veronika Svěchotová. Všichni bez problémů prokázali své znalosti 
v oblasti požární ochrany i při praktických ukázkách před.

První letošní soutěže v požárním útoku a útoku CTIF na Memoriálu P. Bače v 
Žernovicích jsme se zúčastnili 27. dubna 2024. Na tuto soutěž jelo pouze starší 
družstvo a soutěžilo ve složení Matouš Kocum, Amálka Blažíčková, Anežka 

Beránková, Nela Bělecká, Hana Hávová, Zuzka Kojanová, Petra Trendová Jarda Pekař, Viktorie Blažíčková a Marie 
Cestrová. Družstvo skončilo v celkovém pořadí 16. družstev na 7. místě.

Otavský plamínek ve Strakonicích  v požárním útoku se konal 24. května a družstvo starších mladých hasičů zde 
získalo 10. místo s časem 34:54.

Okresní kolo „Plamen“ se skládá z několika disciplín, které prověří připravenost všech závodníků. Soutěží se 
zde ve štafetě požárních dvojic, štafetě CTIF, štafetě 4 x 60 m, útoku CTIF a požárním útoku. Toto okresní kolo se 
tentokrát konalo 11. května v Tchořovicích. Cesta byla pro nás sice daleká, ale přivezli jsme si odtud 12. místo v 
kategorii mladších a krásné 5. místo v kategorii starších.

O dva týdny později, 25. května, se konalo okresní kolo v dorostu ve Strakonicích, kde naši dorostenci předvedli 
skvělé výsledky v kategorii jednotlivci. Dorostenky jednotlivkyně mladší – Amálka Blažíčková 6. místo a Nela 
Bělecká 5. místo; dorostenky jednotlivkyně střední – Zuzka Kojanová 4. místo a Petra Trendová 3. místo. V 
dorostencích jednotlivcích mladších – Matouš Kocum 4.místo; v dorostencích jednotlivcích středních – Jaroslav 
Pekař 4. místo a v dorostencích jednotlivcích starších – Michal Vachta 2. místo. Pro Míšu to byl v kategorii 
dorostenců poslední závod. Nyní už může soutěžit pouze v mužské kategorii. Všem moc gratulujeme za skvělé 
reprezentování SDH Bavorov. 

Jarní část jsme zakončili na soutěži v požárním útoku O pohár starosty Střelské Hoštice, které jsme se zúčastnili 
se všemi družstvy dne 22. června. Konečně se mohli předvést i naši nejmenší, kteří se na své premiérové soutěži 
umístili na krásném 3. místě. Bronzovou medaili vybojovali v sestavě je Honzík Sedlák, Viktor Gajer, Vojta Jiří 
Kvapil, Vašík Jiráň, Tonda Jiráň a Dominik Taišl. 

Mladší družstvo soutěžilo v sestavě Tereza Broncová, Viktorka Blažíčková, Daník Přib, Verunka Svěchotová a 
Michal Novotný. Je to nově postavené družstvo, ale i tak své představení zvládli a umístili se na 12.místě. 

Soutěžní družstvo starších MH tvoří Jarda Pekař, Zuzka Kojanová, Petra Trendová, Amálka Blažíčková, Nela 
Bělecká, Anežka Beránková a Matouš Kocum. Jsou již sehraným družstvem, ale i tak jejich krásný čas stačil pouze 
na 7. místo. Zuzka, Petra i Jarda si přesto tuto soutěž náramně užili, protože už věděli, kam půjdou jejich kroky po 
základní škole. My jim přejeme, aby vykročili správnou nohou a zůstali hasičům stále věrní :).

Podzimní soutěže zahajuje již tradičně Memoriál J. Roučeho v Česticích, který se uskutečnil 7. září za krásného 
počasí na místním fotbalovém hřišti. Jednalo se o poslední soutěž v požárním útoku, protože soutěž v Katovicích 
byla pro nepříznivou předpověď počasí zrušena. V Česticích se opět představila naše přípravka. Přestože se umístili 
na 8. místě, předvedli jak pohotový a již sehraný tým jsou. Tím si zasloužili bouřlivý potlesk, kterým je přihlížející 
odměnili. Starší družstvo ve složení Zuzka Kojanová, Petra Trendová, Jarda Pekař, Amálka Blažíčková, Viktorka 
Blažíčková, Anežka Beránková a Michal Novotný zaběhlo nádherný požární útok s časem 18:85 vteřin a svou 
kategorii dlouho vedli. Bohužel je v předposledním pokusu z prvního místa sesadily Střelské Hoštice, ale i tak vše 
brali sportovně a své „stříbro“ si náležitě užili. Gratulujeme k báječnému umístění. Pro Zuzku, Petru a Jardu to byl 
však poslední závod za mladé hasiče, proto jim přejeme další krásná umístění a úspěchy v dorosteneckých 
kategoriích.
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XIX. ročník O pohár starosty města Bavorova 24.8.2024

Pohárová soutěž v požárním útoku pro muže a ženy se již tradičně konala v polovině srpna. Trať i občerstvení 
bylo skvěle připraveno na soutěžní družstva. Soutěže se zúčastnila čtyři družstva mužů a jedno družstvo žen. 

Na úvod jsme věnovali vzpomínku a minutu ticha na nezapomenutelného velitele Jana Kopeckého st., který 
letos v květnu zemřel. Poté již starosta města Ing. Petr Šafránek zahájil samotnou soutěž. Protože se sešlo méně 
družstev, než jsme předpokládali, rozhodl hlavní rozhodčí Fr. Kotrc st., že budou dva soutěžní pokusy, z nichž lepší 
se bude započítávat do celkového hodnocení. Po prvních pokusech byli bavorovští muži na druhé příčce, avšak 
druhé pokusy zamíchaly pořadím. Nakonec muži z SDH Bavorov skončili na 4. místě. Ženy neměly soupeřky, a 
protože jejich oba pokusy byly velice povedené, tak si 1. místo „Žabičky“ z Bavorova zasloužily. 

Velice děkujeme panu starostovi Ing. Petru Šafránkovi za podporu a poháry do této soutěže. Do příštích ročníků 
bychom si však přáli větší účast soutěžních družstev. Všem organizátorům a městu Bavorov velice děkujeme.

Chtěla bych velice pochválit všechny děti, přípravkové, mladší i starší družstvo a dorost. Dávají do reprezentace 
SDH Bavorov nejen svůj čas, ale i své srdíčko a někdy není lehké v tak velké konkurenci družstev prorazit. Stačí 
pouze setiny sekundy a rozhoduje se o „bedně“. Jsem pyšná i na ty již trochu odrostlé, které se rozhodly pokračovat 
a pomáhat s hasičskou výchovou další generace. Velice děkuji i všem, kteří nás v naší činnosti podporují.

                                                                          Vedoucí MH Edita Hazuková, DiS.
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SDH Bavorov
Loučení s prázdninami 

Přestože tomu počasí nenasvědčovalo, letní prázdniny se nezadržitelně blížily ke svému konci. Abychom dětem 
zpříjemnili poslední dny před nástupem do škol, připravili jsme si pro ně u hasičské zbrojnice „Na Žabárně“, již 
tradiční akci Rozloučení s prázdninami v sobotu 31. srpna. 

Byl krásný slunný den a na louce před hasičskou zbrojnicí byly připraveny disciplíny pro děti i pro jejich rodiče 
a ostatní dospělé. Všichni si zde mohli vyzkoušet střelbu z luku, zasoutěžit ve slalomu, zastříkat ze džberových 
stříkaček na cíl, pochytat rybičky v kádi, vyfotit se ve foto koutku u bavorovské Tatry, nechat si namalovat na obličej 
dle předlohy nebo uplést náramek a ozdobit se dočasným tetováním. 

Největším lákadlem však byl příjezd policie, která přihlížejícím předvedla výstroj policisty, kterou si mohli 
přítomní vyzkoušet. Největším lákadlem však byly brýle na virtuální realitu. Když se tyto brýle nasadily, tak se 
člověk choval jako při použití alkoholu a jeho chůze byla velmi liknavá. Děti také nejvíce ocenily průlet letadla, 
které je zasypalo bonbóny a poté i koupání v kádi, kde se díky nadšencům napěnila pěna. V průběhu odpoledne si 
děti opekly buřty, které věnovalo město Bavorov a bylo v provozu občerstvení a příjemné posezení pro všechny. Po 
celou dobu akce probíhala soutěž v malování a za všechny obdržené obrázky malí malíři dostali hodnotné ceny. 
Odpoledne bylo horké až úmorné i tak bylo velmi povedené a přilákalo 43 dětí, jejich rodičů a ostatních diváků. 
Velice děkuje všem za zrealizování této akce a městu Bavorov za podporu.                                                       

                                                                         Za SDH Bavorov Edita Hazuková, DiS.    

       Vzpomínáme...

S velkou lítostí jsme v úterý 14. května 2024 přijali zprávu o úmrtí bývalého velitele 
SDH a JSDH Bavorov pana Jana Kopeckého st. 

Jan Kopecký st. byl členem dobrovolných hasičů roku 1984. Za svou aktivní a 
obětavou činnost si vybudoval uznání a respekt nejen ve svém sboru, ale i v nejbližším 
okolí. Dlouhá léta byl velitelem a duší Sboru dobrovolných hasičů v Bavorově. S plným 
nasazením se staral o svěřenou techniku, výzbroj i výstroj. Hasičárna mu byla druhým 
domovem. A to až do svých posledních dnů. Zasloužil se o vybudování zázemí jak pro 
sbor, tak i pro jednotku. S jeho výraznou zásluhou se podařilo pořídit v roce 2016 
cisternu Tatra Terrno a další potřebné vybavení pro zásahovou jednotku. 

Honza se rád a s chutí sobě vlastní účastnil jak sborových, okrskových i okresních 
akcí. Výrazně se podílel na činnosti sboru a byl nápomocen při organizování brigád, 
soutěží i kulturních akcí v Bavorově. Přispíval svými zkušenostmi a praktickou 
činností k výcviku nejen v jednotce, ale předával své znalosti i mladším členům sboru a 
dorostu.

Za svou činnost byl několikrát oceněn hasičskými vyznamenáními. V roce 2017 
obdržel Medaili sv. Floriána a v roce 2022 Čestné uznání SH ČMS.
Čest jeho památce. SDH Bavorov



 19 říjen 2024

Jak jsme dobývali Helfenburk
  Myslím, že mezi nejlepší učitele ve škole života patří děti. S čistým srdcem, rukama i hlavou nás někdy dovedou 

k poznání, že naše oči zbytečně ztrácejí možnost vidět neviditelné a uši slyšet neslyšné.  Když jsme hlídali zase tři 
vnoučata ve věku 3, 6 a 9 let, dítka objevila krabičku barevných kříd, zajásala a na šedivém chodníku před domem a 
před garáží vznikla galerie, podobná rozkvetlé louce. Vedle důmyslných tratí pro koloběžky se na dlaždicích objevili 
motýlkové, kytičky, srdíčka a další výtvory nezkrotné fantazie. Zdánlivě neumělé, a někoho možná popouzející, 
provokující ale každopádně těžko přehlédnutelné. Zarputilý domovník by možná hledal kýbl a bručel něco o 
vandalství, ale to nemá s vandalstvím vůbec nic společného. Naopak, když jsem se na tu mozaiku radosti díval, zjistil 
jsem, že máme nejveselejší a nejvlídnější příchod do domu široko daleko. A bude mi líto, až si do své galerie odnese 
tyhle poklady déšť. 

  Ale chtěl jsem vlastně začít o něčem jiném.  Nevím, zda by vaše děti věděly, kam se vydat, kdybyste jim navrhli 
víkendový výlet na Malotín.  Koncem jedněch prázdnin jsme to udělali a až teprve když jsem prozradil, že do historie 
je to pár kilometrů a na stejnojmenném vrchu stojí starý hrad, kde stačí zavřít oči hned je kolem plno rytířů, princezen 
a loupežníků a dalších bytostí romantického světa. Stačí si na cestu přibalit pár homolek fantazie. Rozhodli jsme se 
tedy dobýt hrad Helfenburk, asi 6 km od Bavorova který povolil postavit Karel IV.

 I když čas byl trochu rychlejší než my a předběhl naši výpravu o pár staletí a z hradu jsou dnes jedny z největších 
zřícenin u nás, vzbudilo to nadšený souhlas. Čas nás předběhl snadno, protože znáte to, jak se vypravuje chudý král 
do boje, je třeba dát do batohu dostatek jídla pití a ovoce, aby mužstvo nestrádalo, najít vhodné boty a něco co kdyby 
se zkazilo počasí. Poslední kilometr se jde od parkoviště  pěšky lesem do kopečka, ale utíká to pěkně, protože každou 
chvíli vás zastaví tabule na které se o okolní přírodě dozvíte spoustu zajímavostí, kolem voní pokácené stromy a 
Vojtíšek nadšeně odnáší do školy kus kůry na které kůrovec vymodeloval tajemné znaky dávných civilizací a 
Viktorka s Valinkou nevědí ke kterému mraveništi běžet dřív, protože tady jich je požehnaně a některá jsou třeba 2 
metry vysoká, takže kdyby v polovině vykoukl Ferda, nebo brouk Pytlík, viděli by si do očí. Jinak je na první pohled 
znát, jak pěkně se zdejší lesáci o les starají. A vy běháte a objevujete svět znovu jejich očima, zastavujete se tam, kde 
byste bez povšimnutí přešli a žasnete. Žasnete, kolik krásy je na dosah. Kolik inspirace brala naše supermoderní věda 
a technika původně z přírody. O tom bychom mohli povídat celé dobré jitro. Jak semínka javoru, takové ty vrtulky 
inspirovaly spolu s vážkou konstruktéry vrtulníků, netopýr rozvoj echolokace, ledňáček tvar japonských rychlovlaků 
apod.  

Samozřejmě jsem prosadil pravidelné přestávky na občerstvení, hlavně proto, abych ulehčil batohu, který jsem 
nesl. Když jsme přešli někdejší padací most, paní Seberů, nám tehdy na nádvoří nabídla limonádu a tištěného 
průvodce hradem, díky kterému se můžete po hradě pohybovat zcela volně. Zatímco Vojta si zkoušel, jaké to bylo, 
když někoho dali do klády, děvčata využila šanci vyfotit se s figurínami v dobových šatech. Z vyhlídkové věže jsme 
vdechli krásný kraj pod námi a pak jsme si zkoušeli představit, jak těžké bylo dobývat ty vysoké věže a mohutné zdi. 
A vůbec, jak těžké a kolik umu museli naši předkové vynaložit, aby manipulovali obrovskými tunovými kameny do 
těch velkých výšek už při stavbě hradu. Žádné motorové stroje, ta stavba byla vlastně tichá, protože na jeřáby a lešení 
stačily lesy kolem a tesařské sekery a lidská či koňská síla. A to dobývání? Zavřeli jsme oči a slyšeli ryk lidských 
hlasů, cinkání mečů a rány z kanonů a svist kamenů vrhaných z praků. Úspěch zaznamenalo polévání útočníků 
horkou smolou a fekáliemi.  Pak jsme se ujistili, jak je to pěkné, že v klidu a míru se vydáme dolů, k oboře s daňky a 
domů.

 
Byl to vlastně obyčejný výlet, při kterém jsme dobyli pomocný hrad Helfenburk, který nám pomohl ochutnat 

voňavý dílek z koláče jinak nevšedně všedního prázdninového času.
                                                     Z knihy Tichá vůně slov a rozhlasového vysílání Františka Novotného

Konec léta
Jdou honci krajem a slunce listí zlatí
V sevřených formacích se nebem řadí ptáci
V srdci mi zavoněl dým bramborových natí
Na krátkých šňůrkách dní se třepotají draci
Léto se svůdně loučí s grácií Casanovy
Co šeptá jablkům, že se tak červenají?

Je to jen záblesk lásek, co nelze popsat slovy
Oblaka na hladině si na honěnou hrají
Chce se mi říci Posečkej chvilku léto
Rok má tak rychlý krok a jiné nebude
Motýli představ vzlétnou a tolik svůdné je to
Možná tě potkám znova – naplň se osude

František Novotný z knihy Tichá vůně slov
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Zpravodaj města BAVOROV

Tisk územně samosprávního celku vydává čtvrtletně Město Bavorov, 
Náměstí Míru 1, CZ - 38773, IČ 00250945 v počtu 800 ks
www.mestobavorov.cz.
Příspěvky do zpravodaje můžete zasílat na e-mail kultura@bavorov.cz.
Příští uzávěrka příspěvků je 27.10.2024.

...je rozhodnuto...Střelské Hoštice 25.5.2024
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